

بنك البحرين والكويت يعلن عن نتائجه المالية للسنة المنتهية في 31 ديسمبر 2021

أعلن بنك البحرين والكويت (رمز التداول BBKB.BH) عن نتائجه المالية للسنة المنتهية في 31 ديسمبر 2021، حيث حقق البنك صافي ربح عائد على مساهمي البنك بلغ 53.1 مليون دينار بحريني بما يمثل زيادة قدرها 2.1%. وبلغ صافي الربح العائد على مساهمي البنك خلال الربع الأخير من العام 12.6 مليون دينار بحريني بانخفاض قدره 3.2%.

نتائج الربع الأخير من العام 2021:

حقق البنك صافي ربح عائد على مساهمي البنك قدره 12.6 مليون دينار بحريني، بانخفاض قدره 3.2% مقابل 13.0 مليون دينار بحريني في نفس الفترة من العام 2020. وبلغت ربحية السهم الأساسية والمخفضة للربع الأخير 8 فلساً مقابل 9 فلس في الفترة المماثلة من العام السابق. وقد بلغ إجمالي الدخل الشامل العائد على مساهمي البنك 11.9 مليون دينار بحريني خلال الربع الأخير من عام 2021 مقارنة مع 56.6 مليون دينار بحريني بالفترة المماثلة من العام 2020 بانخفاض قدره 79.0%.

ويرجع الانخفاض في صافي الربح للربع الأخير بشكل رئيسي إلى إرتفاع صافي المخصصات الذي بلغ 0.8 مليون دينار بحريني، مقارنة بصافي مبالغ مسترجعة قدره 1.2 مليون دينار بحريني بالفترة المماثلة من العام 2020. بالإضافة لذلك فقد انخفض دخل الرسوم والعمولات بنسبة 19.4% إلى 5.0 مليون دينار بحريني (6.2 مليون دينار بحريني في الفترة المماثلة من العام 2020)، وانخفض صافي دخل الفوائد بنسبة 1.9% إلى 20.1 مليون دينار بحريني (20.5 مليون دينار بحريني في الفترة المماثلة من العام السابق)، وانخفض دخل الاستثمار والإيرادات الأخرى بنسبة 11.1% إلى 2.4 مليون دينار بحريني (2.7 مليون دينار بحريني في الفترة المماثلة من العام السابق)، وزادت تكاليف التشغيل بنسبة 2.0% ليصل إلى 15.4 مليون دينار بحريني (15.1 مليون دينار بحريني في الفترة المماثلة من العام السابق) بسبب الاستثمار المستمر في المبادرات الاستراتيجية. بينما ارتفعت حصة البنك من أرباح الشركات الزميلة والمشاريع المشتركة إلى 1.4 مليون دينار بحريني مقابل خسارة قدرها 2.3 مليون دينار بحريني في الفترة المماثلة من العام السابق، لتعوض تأثير الانخفاضات السابقة الذكر.

ويرجع انخفاض إجمالي الدخل الشامل إلى انخفاض تقييم الأوراق المالية الاستثمارية خلال الربع الأخير من عام 2021.

نتائج السنة المالية المنتهية في 31 ديسمبر 2021:

حقق البنك صافي ربح عائد على مساهمي البنك بلغ 53.1 مليون دينار بحريني مقارنة مع 52.0 مليون دينار بحريني في عام 2020، بزيادة قدرها 2.1%. وبلغت ربحية السهم الأساسية والمخفضة 36 فلساً (مقابل 35 فلساً للعام السابق). وبلغ إجمالي الدخل الشامل العائد على مساهمي البنك لعام 2021 ما قيمته 59.5 مليون دينار بحريني مقارنة مع 28.9 مليون دينار بحريني للعام السابق بزيادة كبيرة قدرها 106.0%.

الإرتفاع في صافي الدخل العائد على مساهمي البنك لعام 2021 كان مدعوماً بانخفاض صافي المخصصات بنسبة 48.2% والتي بلغت 2.9 مليون دينار بحريني مقارنة مع 5.6 مليون دينار بحريني للعام السابق والعائد بشكل رئيسي لزيادة جهود التحصيل والإدارة الفعالة للحسابات المتعثرة. بالإضافة، ارتفع صافي دخل الفوائد بنسبة 2.2% ليبلغ 82.6 مليون دينار بحريني مقارنة مع 80.8 مليون دينار بحريني للعام السابق بسبب الإدارة الفعالة للأصول المالية للمجموعة. وبلغت حصة البنك من أرباح الشركات الزميلة والمشاريع المشتركة ربحاً قدره 1.7 مليون دينار بحريني مقابل خسارة قدرها 0.1 مليون دينار بحريني خلال العام السابق. وفي المقابل انخفض دخل الرسوم والعمولات بنسبة 18.9% ليبلغ 15.9 مليون دينار بحريني مقارنة مع 19.6 مليون دينار بحريني للعام السابق، ويرجع ذلك إلى حد كبير إلى تأثير التدابير الاستثنائية المتخذة استجابة لجائحة كوفيد-19 لدعم مجتمع الأعمال المحلي فضلاً عن تأثير الحدود الرقابية الجديدة على الرسوم والعمولات. كذلك، انخفض الدخل من الاستثمار والإيرادات الأخرى بنسبة 6.6% إلى 17.1 مليون دينار بحريني مقارنة مع 18.3 مليون دينار بحريني للعام السابق. وارتفعت التكاليف التشغيلية بشكل هامشي بنسبة 0.2% لتصل إلى 60.8 مليون دينار بحريني مقارنة مع 60.7 مليون دينار بحريني للعام السابق حيث واصل البنك الاستثمار في تنفيذ مختلف المبادرات الاستراتيجية، وتعزيز قنواته المصرفية لتحسين تجربة العملاء.

وكان النمو في الدخل الشامل مدفوعاً بشكل رئيسي بالتقييم الإيجابي للأوراق المالية الاستثمارية مع استمرار تعافي الأسواق المالية من التأثيرات الناجمة عن جائحة كوفيد-19.

وبلغ إجمالي حقوق المساهمين 542.8 مليون دينار بحريني حتى نهاية ديسمبر 2021، مقابل 511.8 مليون دينار بحريني حتى نهاية العام المالي 2020، بزيادة قدرها 6.1%. وترتبط هذه الزيادة أساساً بأرباح السنة الحالية وتحسن تقييم الأوراق المالية الاستثمارية.

وبلغ إجمالي الأصول 3,672.7 مليون دينار بحريني بنهاية عام 2021 مقارنة مع 3,760.4 مليون دينار بحريني في نهاية عام 2020 ، مسجلةً إنخفاضاً بنسبة 2.3%. ويرجع ذلك بشكل أساسي إلى انخفاض أذون الخزينة بنسبة 42.8% لتصل إلى 279.2 مليون دينار بحريني (31 ديسمبر 2020: 487.8 مليون دينار بحريني). بينما سجلت الأصول الأساسية للبنك زيادة جيدة مع زيادة صافي القروض والسلف بنسبة 3.3% لتصل إلى 1,607.2 مليون دينار بحريني (31 ديسمبر 2020: 1,555.8 مليون دينار بحريني)، وارتفعت قيمة محفظة الاستثمار بنسبة 3.0% لتصل إلى 985.8 مليون دينار بحريني (31 ديسمبر 2020: 957.3 مليون دينار بحريني). في حين انخفضت محفظة ودائع العملاء بنسبة 1.9% ليلعب 2,125.6 مليون دينار بحريني (31 ديسمبر 2020: 2,167.4 مليون دينار بحريني)، بينما استقرت نسبة القروض إلى ودائع العملاء عند مستوى جيد قدره 75.6% مقارنة مع 71.8% في نهاية ديسمبر 2020.

وبناء على النتائج المالية الإيجابية لهذا العام، أوصى مجلس إدارة بنك البحرين والكويت بدفع أرباح نقدية سنوية بقيمة 20 فلس للسهم الواحد وأرباح أسهم منحة بقيمة 10% للسهم الواحد بما يعادل سهم واحد لكل 10 أسهم على المساهمين المسجلين لدى البنك في تاريخ الاستحقاق شريطة موافقة الجمعية العامة العادية والجهات الرقابية.

وهذه المناسبة أعرب مجلس الإدارة عن ارتياحه للنتائج المالية مصرحاً: "نحن سعداء بالنتائج الجيدة والتقدم المحرز في تنفيذ مختلف المبادرات الاستراتيجية، حيث شهد عام 2021 العام الأخير من دورتنا الاستراتيجية، وقد حققنا تقدماً ممتازاً في رحلتنا نحو التحول الرقمي. وستكون الدورة الاستراتيجية القادمة للمجموعة والتي تستمر ثلاث سنوات مدفوعة باستمرار الابتكار في المنتجات والمنصات الرقمية واستراتيجية الاستحواذ الاستباقية والتركيز المكثف على تقديم أفضل الخدمات للعملاء. وفي الوقت الذي نحتفل فيه بالذكرى السنوية الخمسين لتأسيسنا، يتطلع المجلس إلى ضمان النمو المستدام من خلال تعزيز مرونة المجموعة وكفاءتها، والتكيف مع التحديات الجديدة وحماية الوضع الرأسمالي للمجموعة، مع الاستمرار في الاستثمار في استراتيجيتنا البيئية والاجتماعية والحوكمة لتلبية الاحتياجات المجتمعية الملحة. ونعرب عن خالص شكرنا لمساهميننا على دعمهم المستمر وثقتهم فينا كما نشكر عملائنا على ولائهم المستمر ودعمهم، ونقدم شكرنا العميق لفريق الإدارة والموظفين على جهودهم المستمرة وقدرتهم على التكيف مع المتغيرات".

ومن جانبه صرح الدكتور عبدالرحمن سيف، الرئيس التنفيذي لمجموعة بنك البحرين والكويت: "نعكس النتائج القوية التي حققها بنك البحرين والكويت مرونة البنك وتطور نموذج أعماله وصلابته وقدرته الاستثنائية على التكيف مع البيئة الديناميكية والصمود أمام التحديات الاستثنائية التي فرضتها الجائحة. ونحن فخورون أننا خلال عام 2021 قمنا بإطلاق منصات رقمية متعددة والعديد من المنتجات والخدمات الجديدة لتعزيز تجربة عملائنا المصرفية، بالإضافة إلى ذلك واصلنا التزامنا الثابت بدعم عملائنا والاقتصاد المحلي والمساهمة في تحسين المجتمعات التي نعمل فيها. ونحن سعداء بردود الفعل الإيجابية للعملاء وارتفاع معدل المشاركة حيث أدى ذلك لتحقيق أعلى نمو في قاعدة عملاء البنك بعد إدخال الخدمات الرقمية لفتح الحسابات والتقديم للقروض وتدشين تطبيق موحد للهواتف الذكية والانترنت. واستمرينا خلال العام بتقديم دعمنا للمشاريع التنموية وذلك من خلال دعم مشاريع مختلفة في قطاع السياحة والكهرباء والماء. وقد أشادت كل من مجلة الأعمال العالمية (GBM) وIntelligence IBS بالمساهمة الكبيرة التي قدمها بنك البحرين والكويت لقطاع الخدمات المالية في البحرين في عام 2021، وقدمت GBM جائزة "أفضل بنك تجزئة" وقدمت IBS جائزة "أفضل تنفيذ مصرفي للمعاملات". كما منحت جلوبال إيكونوميكس جائزة أخرى للبنك وهي جائزة "بنك التجزئة الأكثر إهتماماً بالعملاء". وبالإضافة إلى ذلك، تم تكريم البنك بالحصول على جائزة من المجلة الاقتصادية العالمية عن "أفضل مبادرة استجابة لجائحة كوفيد-19 لقطاع الخدمات المصرفية للشركات في البحرين". وبينما نحن نحتفل بالذكرى الخمسين لتأسيس البنك في هذا العام نتطلع في نفس الوقت إلى المستقبل بتفاؤل، ونحن واثقون من قدرة المجموعة على الاستمرار في تقديم أفضل قيمة لمساهميننا ودعم عملائنا وموظفينا والمساهمة في تطوير وازدهار مجتمعنا".

ويمكن الاطلاع على كامل البيانات المالية والبيان الصحفي في الموقع الإلكتروني لبورصة البحرين.

BBK discloses its financial results for the year ended 31st December 2021

BBK (trading code BBKB.BH) announces its financial results for the year ended 31st December 2021 with a net profit attributable to the owners of the Bank for the year of BD 53.1 million representing an increase of 2.1%. The fourth quarter of 2021 net profit attributable to the owners of the Bank stood at BD 12.6 million representing a decrease of 3.2%.

For the fourth quarter of 2021:

The Bank achieved a net profit attributable to the owners of the Bank of BD 12.6 million, lower by 3.2% compared to the same period of last year at BD 13.0 million. The basic and diluted earnings per share for the fourth quarter amounted to 8 fils compared to 9 fils reported last year. Total comprehensive income attributable to the owners of the Bank amounted to BD 11.9 million during the fourth quarter of 2021, compared to BD 56.6 million during the same period of last year, representing a decrease of 79.0%.

The drop in net profit is mainly attributable to higher net provisions which stood at BD 0.8 million, compared to net recoveries of BD 1.2 million during the corresponding period of last year, lower fees and commission income by 19.4% to BD 5.0 million (BD 6.2 million last year), lower net interest income by 1.9% to BD 20.1 million (BD 20.5 million last year), lower investment and other income by 11.1% to BD 2.4 million (BD 2.7 million last year), and higher operating expenses by 2.0% to reach BD 15.4 million (BD 15.1 million last year) as a result of continuous investment in strategic initiatives. On the other hand, the Group's share of profit from associated companies and joint ventures compensated the performance by BD 1.4 million (loss of BD 2.3 million last year).

The drop in total comprehensive income is attributable to the decrease in valuation of investment securities during the final quarter of year 2021.

For the full financial year ended 31st December 2021:

The Bank achieved a net profit attributable to the owners of the Bank of BD 53.1 million compared to BD 52.0 million reported in the year 2020, an increase of 2.1%. The basic and diluted earnings per share amounted to 36 fils compared to 35 fils during the previous year. Total comprehensive income attributable to the owners of the Bank for the year 2021 amounted to BD 59.5 million compared to BD 28.9 million reported in year 2020, a significant increase of 106.0%.

The growth in net profit attributable to the owners of the Bank for the full year was supported by lower net provisioning by 48.2% to stand at BD 2.9 million (BD 5.6 million last year) due to higher remedial efforts and active management of distressed exposures. Moreover, the net interest income increased by 2.2% to stand at BD 82.6 million (BD 80.8 million last year) due to active balance sheet management. Furthermore, the Bank's share of profit from associated companies and joint ventures increased to BD 1.7 million compared to a loss of BD 0.1 million last year. This was partially offset by lower fees and commission income by 18.9% to stand at BD 15.9 million (BD 19.6 million last year), largely due to the impact of concessionary measures taken in response to COVID-19 to support the domestic business community and the impact of new regulatory caps on fees and charges. In addition, the investment and other income decreased by 6.6% to BD 17.1 million (BD 18.3 million in the previous year). The operating cost were marginally higher by 0.2% at BD 60.8 million (BD 60.7 million last year) as the Bank continued to invest on implementation of various strategic initiatives and enhancing its banking channels for better customer experience.

The growth in total comprehensive income was mainly driven by the increase in valuation of investment securities as financial markets continued to recover from the shocks resulted from the COVID-19 outbreak last year.

Total shareholders' equity attributable to the owners of the Bank stood at BD 542.8 million as of end December 2021, compared to BD 511.8 million as of end financial year 2020, an increase of 6.1%. The increase is mainly related to current year profit, and improvement in valuation of investment securities.

Total assets amounted to BD 3,672.7 million as of end year 2021 compared to BD 3,760.4 million reported at end year 2020, a decrease of 2.3%. This was mainly attributable to drop in treasury bills by 42.8% to stand at BD 279.2 million (31 December 2020: BD 487.8 million). The core assets of the Bank registered a good increase with the net loans and advances increasing by 3.3% to reach BD 1,607.2 million (31 December 2020: BD 1,555.8 million), and the investment securities increasing by 3.0% to BD 985.8 million (31 December 2020: BD 957.3 million). Total customer deposits decreased by 1.9% to stand at BD 2,125.6 million (31 December 2020: BD 2,167.4 million), while the loans to customer deposits ratio stood at a comfortable level of 75.6% compared to 71.8% at the end of December 2020.

Based on the positive financial results for the year ended 31st December 2021, the Board of Directors recommended paying cash dividends of 20 fils per share and stock dividends of 10% per share equivalent to 1 share for every 10 shares for the shareholders registered with the Bank on the record date, subject to the approvals of the regulatory authorities and the shareholder at the Annual General Meeting (AGM).

The Board of Directors expressed its satisfaction with the financial results stating “We are delighted with the good results and the progress made on implementation of various strategic initiatives. Year 2021 marked the final year of our strategic cycle, and we have made an excellent progress in our digital transformation journey. The Group’s next three-year strategic cycle will be driven by continued innovation in digital products and platforms, a proactive acquisition strategy, and a sharp focus on customer-centric service delivery. As we are celebrating our 50th year anniversary, the Board will look to secure sustainable growth by enhancing the Group’s resilience and efficiency, adapting to new challenges and protecting the Group’s capital position, while continuing to invest in our Environmental, Social and Governance (ESG) strategy to meet pressing community needs. We extend our sincere thanks to our shareholders for their continued support and confidence in a year of growth through resilience. We also thank our customers for their ongoing loyalty and patronage, and offer our deepest thanks to the management team and employees for their enduring hard work and resilience”.

Also commenting on the results, Dr. AbdulRahman Saif, BBK's Group Chief Executive stated, "the strong results achieved by BBK reflects the Group's resilience, solid business model, and exceptional ability to adapt to the dynamic environment and withstand the unrepresented challenges posed by the pandemic. During year 2021, BBK deployed multiple digital platforms and launched several new products and services to enhance our customers banking experience. In addition, we continued with our unwavering commitment to support our customers, the domestic economy and contribute to the betterment of the societies in which we operate. We are delighted with customers' positive feedback and the high engagement rate, and this has resulted the highest growth in BBK customer base following the introduction of the new digital asset-based and accounts onboarding and banking apps and launching a unified mobile application. Supporting the Kingdom's economic growth, the Bank underwrote major transactions for Bahrain government entities in tourism and electricity and water sectors. Global Business Magazine (GBM) and IBS Intelligence both recognized BBK's significant contribution to Bahrain's financial services sector in 2021. GBM presented the 'Best Retail Bank' award and IBS presented the 'Best Transaction Banking Implementation' award. The Global Economics also bestowed an award, naming BBK as 'Most Customer-Centric Retail Bank'. In addition, the Bank was honored to receive an award from World Economic Magazine for 'Best Corporate Banking COVID-19 Response Initiative' for Bahrain. As we celebrate our 50th anniversary in year 2022, we look forward to the future with optimism and we are confident in the Group's ability to continue delivering attractive value to its shareholders, supporting its customers and employees, and contributing to the development and prosperity of the communities in which we conduct business".

The full set financial statements and the press release are available on Bahrain Bourse's website.